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    سینما کمیته بحران تشکیل دهد

منوچهر محمدی، تهیه کننده ســـینما تاکید کرد: »با توجه به وضعیت سینماها باید هرچه 

سریع تر یک کمیته بحران تشکیل شود، چون با این روند چاره ای جز بسته شدن سالن های 

ســـینما نمی ماند.« این تهیه کننده سینما که مدیر دو مجموعه سینمایی »پردیس زندگی« 

و »مگامال« نیز هســـت به ایســـنا گفت: »از آنجایی که از ســـینما استقبال نمی شود به طور 

طبیعی فیلم های خارجی هم همین وضعیت را دارند و فروش آنها بســـیار اندک است و این  

فیلم ها هم نتوانستند به جذب مخاطب کمک کنند. در این شرایط باید سریعا کمیته بحران 

تشـــکیل شـــود چون بازبودن سینما به تنهایی کافی نیست، بلکه باید فیلم خوب و قوی هم 

وجود داشـــته باشد که مخاطب علاقه مند شود به ســـینما بیاید تا سالن ها به شکل کج دار 

و مریز این مرحله را ســـپری کنند. در غیر ایـــن صورت اگر وضعیت بخواهد به همین ترتیب 

ادامه پیدا کند، سالن دارها ناگزیر به سمت تعطیلی خواهند رفت.« محمدی ادامه داد: »اگر 

وضعیت به همین شـــکل ادامه پیدا کند، یا سینماها باید زودتر از موعد بسته شوند یا اینکه 

دولت باید به صورت جدی در این زمینه ورود کند و غیر از روش های متعارفی که تا الان داشته به دنبال راه حل باشد.«

این تهیه کننده سینما درباره نحوه تصمیم گیری در کمیته بحران هم گفت: »ما هنوز سینما را با روش های سال ۹۸ و سال های قبل تر که ترکیبی از تصمیم های 

دولت و صنف بود اداره می کنیم، درصورتی که الان باید سازوکارهای دیگری از طرف دولت وضع شود و دولت اگر می خواهد از سرخِط سینما یعنی تولید تا انتهای 

خط که سالن ها هستند، تعطیل نشود باید اقدامات عاجلی انجام دهد. البته وقتی می گویم کمیته بحران، منظورم این نیست که فقط یک اسم باشد بلکه باید 

کمیته ای دارای اختیار و منابع مالی باشد و همچنین بتواند با دستگاه های ذی ربط دیگر هماهنگی لازم را به عمل آورد.«

    صداوسیما با برادران محمودی سریال کرونایی می سازد

ساخت نخستین سریال کرونایی تلویزیون با عنوان »همدل« به برادران محمودی 

سپرده شد. روابط عمومی سیما از تاکید عبدالعلی علی عســکری، رئیس سازمان 

صداوسیما درخصوص ساخت سریال هایی با محتوای کرونا خبر داده است. مدیر 

گروه فیلم و ســریال مرکز سیما فیلم درباره سریال همدل گفته است: »این سریال 

که نگارش آن از اســـفندماه آغاز شده است توســـط برادران محمودی )جمشید 

و محمود( ســـاخته خواهد شد که پیش از این ســـریال هایی مانند »سایه بان« را 

ساخته اند.« مدیرگروه فیلم و ســریال مرکز ســیمافیلم با اشاره به مذاکرات فشرده 

تیم سازنده »همدل« با مدیر شبکه سلامت و رئیس شورای سیاستگذاری سلامت 

صداوسیما گفت: »با توجه به پیچیدگی های ویروس کرونا و ناشـــــناخته بودن آن 

ضمن رصد دقیق رخدادها، مذاکره هایی با دوســـــتان شـــــورای سیاستگذاری 

سلامت داشــتیم تا در ارائه اطلاعات دقیق و صحیح، در مسیر درست گام برداریم.«

مدیر گروه فیلم و ســـــریال مرکز ســـیمافیلم با بیان اینکه سریال »همدل« از ســـریال های»الف« تولیدی این مرکز است، تاکید کرد: »سعی شده است فضا و حال و 

هوای این چندماه کشور در شرایط کرونایی به تصویر کشیده شود و از آنجایی هم که هرروز ماهیت و شکل ابتلای این بیماری تغییر می کند، گروه ســازنده سریال 

در چند مرحله برخی قسمت ها را بازنویسی کرده اند.« ملک محمدی با بیان اینکه قرار اســت همدل در ۱۵ قسمت تولید شود، گفت: »این سریال ان شاءالله اسفند 

روانه آنتن می شود.« وی همچنین از تولید مجموعه های نمایشی دیگری هم با موضوع کرونا خبر داد که در دســـــتورکار قرار دارد که با تصویب و اجرایی شدن آن، 

اخبار و جزئیات آن اعلام و منتشر خواهد شد.

    حمایت 2 میلیون دلاری سینمایی ها از تئاتری ها 

به گزارش مهر به نقل از ورایتی، صندوق هنرهای تئاتر ســـم مندس تا به حال توانســـته 

با اهدای کمک هزینه های ســـریع و آســـان هزارپوندی )۱۲۷۶ دلاری(، در حمایت از 

 افراد حرفه ای صنعت تئاتر که به دلیل شـــیوع کرونا بیکار شـــده اند ۱/۶ میلیون پوند 

)۲ میلیون دلار( جمع آوری کند. با وجود اینکه این صندوق تا این لحظه توانسته از ۱۶۰۰ 

فرد حرفه ای این صنعت که درحال حاضر به صورت آزاد کار می کنند حمایت کند، هنوز 

راه زیادی برای رفتن وجود دارد چون فقط در یک هفته ۴ هزار نفر درخواســـت دریافت 

کمک هزینه ثبت کرده بودند. این صندوق روز ششـــم جولای )۱۶ تیر( راه اندازی شد و 

نت فلیکـــس ۵۰۰ هزار پوند )۶۳۷ هزار دلار( به آن کمک مالی کرد. از زمان راه اندازی، 

این صندوق توانسته ۸۵ هزار پوند )۱۰۰ هزار دلار( دیگر هم کمک مالی از طریق پلتفرم 

کمک مالی آنلاین انتوز از عموم مردم و دیگر چهره های صنعت دریافت کند.

بقیه رقم کل ۲ میلیون دلاری که جمع آوری شده از دیگر سازمان ها ازجمله بنیاد سر پیتر و 

بانو ساندرز دریافت شده که درکنار نت فلیکس تبدیل به حامی اصلی این ابتکار شد. همچنین بنیاد مک اینتاش، شرکت تهیه آیلین دیویدسون، بنیاد اندرو لوید وبر و 

صندوق لینبری ازجمله دیگر اهداکنندگان آن بوده اند.تابه حال چهره های شناخته شده ای ازجمله بندیکت کامبربچ، ادی ردمین، کالین فرث، تام هیدلستون، ادگار 

رایت، اما تامپسون و مارک استرانگ هم از این صندوق حمایت کرده اند. صندوق در بیانیه ای گفت: »با وجود این درجه از بخشندگی و حمایت، صندوق هنوز فقط 

می تواند درصد کوچکی از کمک هزینه های مورد نیاز را اهدا کند. تا وقتی که جزئیات بیشتری از بسته سرمایه گذاری ۱.۵۷ میلیارد پوندی )۲ میلیارد دلاری( دولت 

منتشر نشود و صنعت نداند تئاترها کی می توانند بدون فاصله گذاری اجتماعی باز شوند، هزاران کارمند بااستعداد این صنعت نیازمند جریان درآمدی خواهند بود.«

    مل گیبسون هم کرونا گرفت

بازیگران و هنرمندان گوناگونی از دنیا به ویروس کرونا مبتلا شـــده اند که از میان 

چهره های جدید آنان می توان به بازیگر »شـــجاع دل« اشاره کرد.به گزارش تسنیم 

به نقل از ورایتی، مل گیبسون بازیگر و کارگردان ۶۴ ساله در ماه آوریل برای ابتلا 

به ویروس کرونا در بیمارســـتان بستری شد. بازیگر »شجاع دل« جدیدترین چهره 

مشهوری است که ابتلایش به ویروس کرونا اعلام می شود.در این فهرست چهره هایی 

چون ادریس البا، تام هنکس و همسرش ریتا ویلسون، پینک خواننده و دانیل دای 

کیم بازیگر کره ای »لاست« جای دارند.سخنگوی مل گیبسون با اعلام این خبر گفت: 

»تست کرونای وی در آوریل مثبت اعلام شد و او یک هفته در بیمارستان بستری بود.« 

همچنین گفته شد وی از آن زمان چندین بار تست داده و تست او منفی بوده است، 

گرچه آنتی بادی وی مثبت است. گفته شده گیبسون در لس آنجلس معالجه شد. 

مل گیبســـون که زمانی از بازیگران درجه یک هالیوود بود در سال های اخیر برای 

رفتارهای جنجالی اش با انتقادهایی روبه رو شده است. اظهارات ضدیهودی وی یکی از مهم ترین این دلایل بوده است.از آثار شاخص وی در مقام کارگردان می توان به 

فیلم های شجاع دل، مصائب مسیح و آپوکالیپتو اشاره کرد. گیبسون پس از ۱۰ سال وقفه، با فیلم ستیغ هک سا به عرصه کارگردانی بازگشت که با استقبال منتقدان و 

فروش خوبی روبه رو شد و دومین نامزدی او را برای جایزه اسکار بهترین کارگردانی به همراه داشت. او سال ۲۰۱۶ نامزدی اسکار را برای کارگردانی »ستیغ هک سا« کسب 

کرد و پس از آن در نقش مکمل »خانه بابا ۲« جلوی دوربین رفت.همچنین مل گیبسون، سازنده یکی از پرفروش ترین فیلم های مستقل تاریخ آمریکا یعنی »مصائب مسیح« 

است. کمپانی های هالیوودی از ساختن این فیلم انصراف دادند، بنابراین گیبسون این فیلم را به دلیل محتوای ضدیهودی اش در اروپا ساخت.
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اگر آمارهای سـه ماهه اول را در تولید و انتشـار آثار نگاه کنیم، 

می بینیـم در بهـار ۹۹ تقریبـا دوبرابـر ۹۸ صـدور مجـوز بـرای 

تک آهنگ هـا داشـتیم و علتـش ایـن اسـت کـه هنرمنـدان 

و شـرکت ها باتوجـه بـه اینکـه اجراهـا را به صـورت واقعـی، 

دسـت کم در سـه ماهه اول به خاطـر شـرایط کرونـا نمی تواننـد 

داشـته باشـند، بـه تولیـد ترک هـا روی آوردنـد. از یـک جهـت 

به دلیـل اینکـه تولیدکننـدگان نمی خواهنـد بـازار خواننـدگان 

و هنرمنـدان خـود را از دسـت بدهنـد و از جهـت دیگـر به دلیـل 

اینکـه می خواهنـد در کنـار مـردم باشـند، این قطعـات را تولید 

کردنـد. هنـر و فرهنـگ اسـت کـه در شـرایط فعلـی می توانـد 

هـوای تـازه باشـد و قدری زمختی و سـختی زیسـت در شـرایط 

اقتصـادی و معیشـتی را بـرای مـردم راحت تر کنـد، بنابراین در 

بهـار ۹۹ نسـبت به سـه ماهه مشـابه خـود تولیـد و انتشـار آثـار 

دوبرابر شـده اسـت. 

از اولین روزهای مواجهه با کرونا در اسـفندماه حوزه موسـیقی 

زودتر از سایر حوزه ها خود را هم راستا با داستان کرد و تعدادی 

از هنرمنـدان به صـورت خودجـوش اقـدام بـه اجراهـای آنلایـن 

در صفحات شـخصی خود کردند. هرچه به انتهای اسـفندماه 

نزدیک تـر شـدیم، ایـن اتفـاق جنبـه سـازمان یافته تری پیـدا 

کـرد و اجراهـای آنلاین نوروزی را داشـتیم؛ همکاری شـهرداری 

تهـران و همراهـی ای کـه مجموعـه وزارت ارشـاد داشـت و بعد از 

آن اجراهـای آنلاینـی در بنیاد رودکی داشـتیم. 

بـرای تیـر و مردادمـاه کـه سـتاد ملـی کرونا اعلام کـرد با رعایت 

فاصله گذاری ها و سـقف ۵۰ درصد، امکان برگزاری اجراهای 

صحنـه ای فراهـم اسـت، دفتـر موسـیقی هم امسـال داوطلب 

شـد و جلسـاتی را بـا سـالن ها برگـزار کـرد و بسـته ۱۵بنـدی را 

شـامل دسـتورالعمل های بهداشـتی تدویـن کردیم و ازسـوی 

دیگـر هماهنگی هایـی را بیـن شـرکت ها و سـالن ها برقـرار 

کردیـم تـا بـا عـدم افزایـش مبلغ اجـرای سـالن ها و تقلیل اجرا 

بـه ۵۰درصـد در سـالن ها حضـور پیـدا کننـد. تـلاش کردیـم 

قیمت های بلیت افزایش نداشـته باشـد و مردم در این شـرایط 

اقتصـادی بیشـتر رغبـت پیـدا کننـد در سـالن های اجـرای 

صحنـه ای حضـور پیـدا کنند.

 

البتهچهارموردافزایشقیمتداشتید.

فقط یک مورد بلیت فروشـی داشـتیم که سـایت بلیت فروشـی 

باز شـد و آقای امید حاجیلی نسـبت به سـال گذشـته درصدی 

افزایش قیمت بلیت داشـتند و خودشـان وقتی با واکنش مردم 

مواجه شـدند، تصمیم گرفتند طبق وعده ای که گذاشـته شده 

بیشـتر پایبند باشـند و قیمت بلیت ها افزایش پیدا نکند، اما با 

مسـاله دیگری مواجه شدیم. 

الان کـه بـا هـم صحبـت می کنیم، شـاید ۱۵-۱۰ مجـوز اجرای 

صحنـه ای بـزرگ در تهـران داده شـده، اما با رشـد مجدد کرونا و 

اتفاقاتی که در تهران در دو سـه هفته اخیر افتاد، فعالیت های 

فرهنگی و اجتماعی مثل خیلی از فعالیت های آموزشی دوباره 

برای یک هفته معلق شـده اسـت. البته شـرکت ها این نگرانی را 

دارنـد کـه همزمـان با دعوت و خواسـتن از مردم بـرای حضور در 

سـالن ها عـلاوه بـر اینکه باید ملاحظه جیب مردم را هم داشـته 

باشـند، بایـد شـرایط بهداشـتی را هم فراهم کننـد. اینکه مردم 

بهداشـتی در سـالن احسـاس ایمنی داشـته باشند یک مساله 

اسـت و شـرکت ها را به این سـمت می برد که از تبلیغات شـهری 

بیشـتری اسـتفاده کنند تا مردم در سـالن ها حضور یابند. 

ایـن نگرانـی وجـود دارد کـه تبلیغـات شـهری و هزینه هایـی که 

شـده و اجراهـای صحنـه ای کـه به خاطـر وضعیت شـیوع کرونا 

ملغـی شـد، بـه چه صـورت بازمی گـردد، لـذا تهیه کننـدگان در 

یـک شـک و تردیـد اینچنینی هم به سـر می برنـد، با وجود اینکه 

مجـوز گرفته انـد، امـا مـردم اطمینان خاطـر ندارند. 

به هرحـال وضعیـت درحـال حاضر چنیـن اسـت و از طرف دفتر 

موسیقی متناسب با مصوبه ستاد کرونا برای تیر و مرداد برگزاری 

اجراهـای صحنـه ای مجـاز اعـلام شـده بود و تعـدادی مجوز هم 

صادر شـد، اما شـک و تردید در شـرکت ها نسـبت به اقبال مردم 

و همچنیـن شـیوع مجـدد کرونـا و محدودیت های یک هفته ای 

کـه در تهـران ایجـاد شـد، به تردیدها در این زمینه افزوده اسـت. 

دربـارهبـرآوردوتخمیـنخسـاراتبخشفرهنگـیاعدادو

ارقامـیگفتـهشـد.درحـوزهموسـیقیبهعددمشـخصی

رسـیدهایدکـهایـنویـروسچقـدرضربهزدهاسـت؟

در همـان بـازه ای کـه حوزه هـای مختلـف مکلـف شـدند بـرآورد 

خسـارت ها را ارائـه کننـد، متناسـب بـا مجوزهایـی کـه در بـازه 

زمانـی مشـابه در سـال ۹۸ داده شـده بـود یـا اتفاقاتـی کـه در 

حـوزه فرهنـگ و هنـر در بـازه زمانـی مشـابه خـود در سـال ۹۸ 

افتاده بود و تعداد هنرمندانی که ازطریق صندوق اعتباری هنر 

بیمه برای آنها رد می شـد، مجموع اینها برآورد شـد و جلسـاتی 

با صنوف حوزه موسـیقی داشـتیم. بانک های اطلاعاتی که در 

دفتر موسیقی شامل اطلاعات هنرمندان است و هم اطلاعات 

ناقصـی کـه در صنـوف بـود جمـع آوری شـد و مجموعـا وزارت 

ارشـاد در همـه حوزه هـای فرهنـگ و هنـر من جملـه موسـیقی 

عـدد نزدیـک هزارمیلیـارد تومـان را خسـارت ناشـی از تعطیلـی 

کسـب وکارهای حـوزه فرهنـگ و هنـر اعـلام کرد. 

ایـن عـدد بـه دولت رفت و قرار شـد در قالب پرداخت وام هایی با 

سود پایین و بازدهی بالاتر اتفاقاتی افتاده است و هفته گذشته 

یکی از آخرین جلسـات بین معاونت توسـعه مدیریت منابع در 

وزارت ارشـاد و همچنیـن معاونـت مربوطـه در وزارت کار برگـزار 

شـد و از اهالـی حـوزه موسـیقی هـم فکـر می کنـم رئیـس خانه 

موسیقی، رئیس مجمع ناشران موسیقی در جلسه حاضر بود. 

در گفت وگویـی گفتنـد جلسـه اخیـر جزء جلسـات عملیاتی تر 

بـوده و بـه زودی بایـد ابـلاغ شـود کـه دولـت اگـر توانـی بـرای 

پرداخـت وام هـای قرض الحسـنه بـه هنر دارد، ایـن اتفاق به چه 

شکلی خواهد افتاد. فکر می کنم به آن نقطه نزدیک می شود. 

سهمموسیقیازاینبرآوردخسارتچقدربود؟

فکر می کنم بین ۲۰-۱۵ درصد از رقم کل برای حوزه موسیقی 

هم پیش بینی شـد. شـاید وزارت ارشـاد در آن برهه زمانی تلاش 

کـرد بـرآوردی کـه اعلام می کنـد برآوردهای واقع گرایانه باشـد؛ 

یعنـی وقتـی اعـلام می شـود بودجـه ای ممکـن اسـت، امـکان 

دارد پروپـوزال مالـی یـا آنچـه می نویسـیم چندبرابـر آنچـه فکـر 

می کنیم، بشـود. 

 

احتمالدارداینخساراتتاآخرتابستانجبرانشود؟

دولـت اعـلام کـرد کسـب وکارهایی که آسـیب دیدنـد من جمله 

در فرهنـگ و هنـر بـه سـامانه کارا مراجعـه کننـد و اطلاعـات و 

فرم هـای خواسته شـده را تکمیـل کننـد تـا وزارت کار شـروع بـه 

پرداخـت تسـهیلات به صـورت متمرکـز کند.

 

پیشبینیشمادربارهموعدپرداختچهزمانیاست؟ 

فکـر می کنـم بـه اجـرا نزدیک هسـتیم. نماینده ایـن موضوع از 

طـرف وزارت ارشـاد حـوزه اداری و مالـی اسـت و ما هم گفت وگو 

می کنیـم و گـزارش می گیریـم، فکـر می کنـم نزدیـک بـه اجـرا 

باشد. 

یکیازآننکاتمهمومثبتیکهدردورانقرنطینهوجود

داشـتکنسـرتهایآنلاینبود.البتهنقدهاییهمبهآن

واردبـود.خیلیهـابحـثکیفیـتاجـراراداشـتندوحتی

بحـثاینترنـتکهعملاشـایدارتباطیبهمرکزموسـیقی

پیـدانکنـد،مـردممـاباموسـیقیعجینبودهوهسـتند.

فـارغازبحثهـایمذهبـیودینـیایـنموسـیقیبـرای

مـردمهـمآرامبخـشوهـمهمدممـردماسـت.دفترمرکز

موسـیقیدرمواقـعبحرانـیقـراراسـتبـاموسـیقیبرای

مردمچهکند؟صرفابحثتفریحوپرکردناوقاتفراغت

مـردماسـتیـاوسـطایـنامـرحرفـیبـرایگفتـنداردو

هدفمنـدرفتـارمیکند؟ 

حـوزه موسـیقی جـزء اولیـن حوزه  هایی بـود که از روز هـای اول 

اسـفندماه خـود را بـا موضـوع کرونـا همـراه کـرد و هم راسـتا در 

کنـار مـردم کار کـرد. در نـوروز هـم همکاری هایـی بـا مجموعه 

شـهرداری و بنیـاد رودکـی انجـام شـد. اجرا هـای آنلایـن در 

کشـور مـا پدیـده جدیـد و نوظهـور اسـت و شـاید پیـش از ایـن 

واهمه  هـا یـا ترس  هایـی نسـبت بـه ایـن موضـوع وجود داشـت 

اما در مسـاله اجرا های آنلاین سـازمان صداوسـیما ورود خوبی 

کـرد و همین طـور مجموعـه سـاترا و مجموعه ای که مسـئولیت 

ارائـه آثـار صوتـی و تصویری فراگیـر در فضای مجازی را برعهده 

دارد، اعتمـاد و همـکاری خوبـی شـکل گرفـت و تجربـه خوبـی 

به وجـود آمـد. 

تـا تاریخ ۳۰ اردیبهشـت ماه مجموعه سـاترا همـکاری خوبی با 

وزارت ارشـاد داشـت. بعد از ۳۰ اردیبهشـت ماه این تلقی وجود 

داشت که محدودیت  ها تمام شده و کم کم براساس اولویت  ها 

بازگشـایی  ها صـورت می گیرد. مسـاله اجـرای آنلاین و ضرورت 

آن از بیـن رفتـه و اجرا هـا می توانـد به صورت حضوری باشـد.

بـا توجـه بـه اینکه همه با این مواجه شـدیم که مجدد موج  هایی 

از شیوع بیماری کرونا را شاهد هستیم، این روز ها دوباره مساله 

اجرا هـای آنلایـن در دسـتورکار قـرار گرفتـه اسـت. پیـش از این 

اجرا ها به صورت رایگان بود، برای اینکه در کنار مردم باشیم اما 

طبیعی اسـت که شـرکت  ها مایل هسـتند هم اجرا ها را داشـته 

باشـند و هـم در فضـای مجـازی و برخـط بتوانند بلیت فروشـی 

را داشـته باشـند، برای اینکه هزینه  های آنها نیز تامین شـود. 

ممکـن اسـت از طـرف مـردم نسـبت بـه ایـن موضـوع رغبـت 

باشـد، مثـلا بـا صـرف هزینه اندکی مشـروط به اینکـه اینترنت 

پوشش کامل بدهد و قطعی نداشته باشد و فرد خیال راحتی 

از بابت وجهی که پرداخت کرده، داشـته باشـد، ممکن اسـت 

امـکان اجـرای آنلایـن با خریـد بلیت نازل فراهم شـود. همین 

الان بـا یکـی دو سـالن تعاملـی و مجموعـه صنفـی ناشـران 

موسـیقی گفت وگـو می کنـم بـرای اینکـه ایـن حلقـه وصـل 

شـود تـا اجرا هـای آنلایـن چه به صـورت رایگان و چـه به صورت 

اخـذ وجـه صـورت گیـرد. ضمن اینکـه گفت وگـو می کنیم اگر 

شـرکت  ها یـا هنرمنـدان مایـل باشـند هماننـد سـال گذشـته 

در مجموعـه نیـاوران و سـعدآباد و... اجرا هایـی در فضـای 

بـاز داشـته باشـند، ایـن فضـا را فراهـم کنیـم تـا اجرا هـا در این 

فضا هـا نیـز انجام شـود.

خودتـانهـمهنرمنـدانراغربالگـریمیکنیـد؟یعنـی

بـهخواننـدهبگوییدشـماسـطحپایینهسـتیدوکیفیت

بالایـینداریـدویـااگـرخواننـدهضعیفـیپیشـنهادبرای

کنسـرتآنلایـندهـدممکناسـتشـمابگوییـدفعلاکار

نکنـد.اولویتبنـدیبـرایانتخـابخواننـدگانداریـد؟

نظـام رتبه بنـدی بـه ایـن معنایـی کـه می گوییـد، نداریـم. 

معمـولا دفتـر موسـیقی بـه این موضـوع ورود نمی کند که نظام 

رتبه بنـدی را انجـام دهـد. نظام  هـای رتبه بندی به این شـکل یا 

ارزش گـذاری بـه ایـن نحو معمولا توسـط صنـوف تخصصی آن 

حـوزه انجـام می شـود. البتـه یـک  بخشـی هم سـلیقه مخاطب 

اسـت یعنـی ممکـن اسـت یـک خواننـده و هنرمنـدی بـا اقبال 

کمتـری مواجـه شـود و یـک خواننـده و هنرمنـدی بـا اقبـال 

بیشـتری مواجـه شـود و ایـن به سـلیقه مخاطـب برمی گردد که 

کـدام هنرمنـد و یـا اجـرا را انتخـاب کند و آن را نزدیک به سـلیقه 

خـود بدانـد یـا خیر.

بحـثتربیـتسـلیقهوذائقـهمردممسـالهمهمیاسـت.

درنشسـتجشـنوارههـمدربـارهایـنصحبـتکردید.در

ایـناجراهـایآنلایـن،حواستـانبـهتربیتسـلیقهمردم

همهسـت؟

درسـت اسـت. موضوع اصلاح ذائقه مردم برای این اتفاقی که 

الان می افتـد، نیسـت. به صـورت اصولـی احتیـاج داریـم بـرای 

اینکـه گـوش شـنیداری مـردم را خصوصـا از سـنین کودکـی بـا 

موسـیقی جدی تر و موسـیقی ای که  بخشـی از فرهنگ و تاریخ 

و مذهـب کشـور اسـت، آشـنا کنیـم تا سـلیقه مخاطب سـلیقه 

شـنیدن موسـیقی جدی تر باشـد. این که کمک کنیم ادبیات 

نقش جدی تری در موسـیقی امروز داشـته باشـد. اینها درسـت 

اسـت منتها الان برای اقدام عاجلی که موسـیقی در کنار مردم 

باشـد، صحبـت می کردم.

 

درهمیـناقـدامعاجـلاولویـتبـاپرکـردناوقـاتمـردم

اسـتیـاهـدفهدایـتسـلیقهمـردمهـمدرمیاناسـت؟

 یـک  بخشـی پرکـردن اوقـات فراغـت اسـت. مـردم در شـرایط 

خاصـی بـه جهـت بیمـاری هسـتند و هـم بـه جهـت مضائـق 

اقتصادی که بر مردم حاکم شده، دسترسی و بهره مندی مردم 

از حوزه هنر کمتر شـده یا ممکن اسـت کمتر در سـبد ماه خود 

بـه جهـت ریالـی در ایـن حـوزه هزینه کننـد. این کـه بتوانیم آن 

 بخش از موسـیقی را که جنبه سـرگرمی دارد، در دسـترس مردم 

قرار دهیم، آن  بخشی که هنرمندان برجسته تر هستند مردم از 

طریق اجرا ها بدان دسترسـی داشـته باشـند و توامان این جزء 

وظایفـی اسـت کـه همزمان باید انجام شـود.

یکـیازمسـائلمهـمدریکیدوسـالاخیـروجودمافیای

موسـیقیاسـت.خیلـیازهنرمنـدانوکارشناسـانایـن

حـوزهایـنمسـالهراردکردنـدوگفتنـدموسـیقیچنیـن

ظرفیتـینـداردکـهبخواهـدمافیـاداشـتهباشـد.البتـه

بسـیاریهمبیانکردندکهمافیاداردویکسـریگروهها

وآدمهـادرموسـیقیبانفـوذهسـتند.تهیهکنندههایـی

داریـمکـهمیتواننـدصداوسـیماراهـممجـابکننـدبـه

اینکـهخواننـدهآنهـارادربرنامههـایپربیننـدهبیـاوردیـا

آهنگهـاراپخـشکننـدیـاترانههـایآنهـاسـریعتاییـد

میشـود.صراحتـادرایـنمـدتوجـودمافیایموسـیقی

راحـسکردهایـدیـاخیـر؟

مثـل سـایر عرصه  هـای اقتصـادی و تجـاری آن چیـزی کـه 

تحت  عنـوان مافیـا عنـوان می شـود به خاطر گـردش اقتصادی 

اسـت. گـردش اقتصـادی هـم در همـه حوزه  هـای موسـیقی 

بـالا نیسـت. موسـیقی هماننـد تئاتـر و سـینما بدنـه ای دارد 

کـه ۹۰-۸۰ درصـد هنرمنـدان در طـول سـال ممکـن اسـت 

درآمد هـای عـادی و در حـد زندگی مردم عادی داشـته باشـند. 

چند درصدی هم در موسـیقی همانند سـینما و تئاتر هسـتند 

کـه ممکـن اسـت درآمد هـای قابل توجـه در طول سـال داشـته 

باشـند به خاطـر اینکـه جریان  های تجـاری و تبلیغاتی روی آنها 

بیشـتر سـرمایه گذاری کرده انـد. 

در موسـیقی هـم بیـن شـرکت  هایی کـه در فضـای موسـیقی 

کار می کننـد بیشـتر در حـوزه موسـیقی مصرفـی و موسـیقی 

سـرگرم کننده، این شـرکت  ها یا مدیربرنامه  ها از توان اقتصادی 

یکسانی برخوردار نیستند. برخی با توان اقتصادی بالا و برخی 

با توان اقتصادی متوسـط و برخی کمتر شناخته شـده و با توان 

اقتصادی پایین تر هسـتند. در طول سـال این افراد موسـیقی 

تولیـد و منتشـر می کننـد. طبیعـی اسـت کسـانی کـه تـوان 

اقتصادی بالاتر دارند و یا ممکن اسـت ارتباطات گسـترده تری 

در صداوسـیما و جا های مختلف داشـته باشـند. 

بعضا یک خواننده ممکن است تیتراژ سریال بیشتری بخواند، 

در شـبکه نمایـش خانگـی بیشـتر کار کنـد یا به دلیـل اتفاقات 

تجـاری کـه رخ داده، یـک خواننـد ه ای در طـول سـال ۱۰۰ 

اجـرای کنسـرت و یـک خواننـد ه ۵-۴ اجـرای کنسـرت داشـته 

باشـد. البته ممکن اسـت بگویند خوانند ه ای که پنج اجرا دارد، 

اقبـال مـردم نسـبت بـه آن کمتـر اسـت و خواننـد ه ای کـه ۱۰۰ 

اجـرا دارد اقبـال مـردم را بیشـتر دارد و ایـن  بخشـی برسـاخته و 

جعلـی اسـت و جریـان تبلیغی و تجـاری می تواند کمک کند تا 

به صورت برسـاخته مردم احسـاس نزدیکی بیشـتری با صدای 

یک خواننده داشته باشند و اتفاقا ممکن است خوانند ه ای که 

موسـیقی و شـعر بهتری داشـته باشـد، کمتر باشد. این تاثیری 

اسـت که فضـای تبلیغاتی می گـذارد. 

ولیکـن از نـوع مواجهه هایـی کـه دفتـر موسـیقی دارد، همـه 

هنرمنـدان بایـد شـعر و موسـیقی خـود را در سـامانه بارگـذاری 

کننـد. سـامانه به گونـه ای اسـت که محتوای شـعر یا موسـیقی 

را بررسـی می کنـد و کارشناسـان دسترسـی بـه شـرکتی کـه آن 

را ارائـه کـرده یـا اینکـه کـدام خواننـده می خواهـد آن را بخواند، 

ندارنـد. لـذا مواجهـه دفتـر موسـیقی بـا همـه هنرمنـدان یـک 

مواجهـه خنثـی اسـت و مواجهـه سـوگیرانه یـا به نفع شـرکت یا 

علیه شرکت دیگر نیست. ضمن اینکه فرآیند های اداری داریم 

و تـلاش می کنیـم ایـن را کاهـش دهیـم. قرار نیسـت یک قطعه 

شعر دو ماه زمان ببرد و برای این دو ماه صف درست شود، برای 

ایـن دو مـاه مافیـا شـکل گیـرد، برای ایـن دو ماه فسـاد و زدوبند 

اتفـاق بیفتـد. هرچـه فرآیند هـای اداری در همه مراحل کاهش 

یابـد و رویه  هـا شـفاف تر باشـد، در ایـن صـورت احتیـاج به مافیا 

و فسـاد کاهـش می یابـد. مافیـا را شـاید بتوان به افـراد با قدرت 

مالـی بیشـتر کـه تـلاش کننـد در هر حـوزه اثرگذاری بیشـتری 

داشـته باشـند، تعبیـر کـرد اما ما تلاش می کنیـم بدون توجه به 

نام صاحب اثر و پدیدآورنده آثار، دفتر موسـیقی بررسـی کند و 

کارشناسـی در آن صـورت گیرد.

خودتانروزانهبهصورتمیانگینچندسـاعتموسـیقی

گـوشمیدهید؟

اگر بخواهم نگاه اصولی به مسـاله داشـته باشـم طبیعی اسـت 

کـه به عنـوان مسـئول دفتر موسـیقی مسـئول اداره فرآیند های 

موجود در حوزه موسیقی هستم. کارشناسان موسیقی کار ها را 

بررسـی و اعلام نظر می کنند. معمولا مدیریت از ورود مسـتقیم 

بـه کارشناسـی خـودداری می کند اما من هم مثل هر شـهروند 

دیگری در طول روز در برنامه  های تلویزیونی و رادیویی طبیعی 

اسـت مواجهـه بـا موسـیقی دارم. برخـی مـوارد هـم در دفتـر 

موسـیقی اسـت که به دلایل خاص ممکن اسـت لازم باشـد من 

شـعر را حتمـا ببینـم یـا موسـیقی کار یـا نماهنـگ کار را حتمـا 

بشنوم، به اقتضای کاری که دارم این  بخش را نیز ایفا می کنم.

یعنیقطعهایبودهکهبانظرشماتاییدیاردشود؟

خیر، من معمولا حامی فرآیندهای کارشناسی هستم و شخصا 

از اینکـه اظهارنظـر مسـتقیم بـرای صـدور مجوز یـا جلوگیری از 

صـدور مجـوز بشـود، خـودداری می کنـم. در تجربه هـای دیگر 

مدیریتی پیش از این در جاهای دیگر نیز رویه به همین شـکل 

بـوده اسـت و همچنـان تلاش می کنـم در جاهایی اگر به جهت 

اداری گرفت و گیرهایی وجود دارد، مرتفع شود. گفت وگوهای 

دائمـی بـا شـوراها داریـم بـرای اینکـه خطـوط ایجابی و سـلبی 

بیـان شـود. ضمنـا مـن گفت وگوهـای زیـادی را با هنرمنـدان و 

شرکت های حوزه موسیقی دارم و دائما هنرمندان و خواننده ها 

مراجعـه می کننـد بـرای اینکـه دیدگاه هـا به هم نزدیک تر شـود 

تـا بداننـد چـه اتفاقـی در حـوزه 

سیاسـتگذاری اجرایـی می افتـد  

و بتواننـد متناسـب بـا آن خـود را 

همراسـتا کنند. 

 ترانه های مبتذل، 

سختگیری یا تساهل؟

یـکنکتـهبحـثکلامیعنـی

شـعروادبیـاتاسـت.بـاتوجه

بـهاینکـهکشـورمـاگنجینـه

غنـیازشـعروادبیـاتدارد

وبرخـیهـمازایـنگنجینـه

در امـا اسـتفادهمیکننـد،

همیـنکشـوریکـهگنجینهادبـیزیـادیداردترانههایی

رامیشـنویمکـهکلامآنسـخیفومبتـذلاسـتوالبتـه

مجـوزهـمدارد.بـهقطعاتـیکـهقبـلازمدیریـتشـما

مجـوزدادنـدکارینـدارمولـینکتـهمهـمایـناسـتکـه

بعدهـاکـهدورهکاریآقـایاللهیـاریرانـگاهمیکنیـم

میبینیـمکـهبـهکلامهـایفاخـربهـادادهشـدهیـاقـرار

بـودهطبـقسـلیقهبـازارومـردمتسـامحوتسـاهلشـود

وبـهکلامهـایسـطحیهـممجـوزدادهشـود؟بـهقطعـه

برادرجانحسـینزمانمجوزدادهنشـد،قطعهضعیفی

نیستولیمسائلاجتماعیوسیاسیداردولیقطعاتی

رابامجوزمیشـنویمکهواقعاخجالتمیکشـیمدرکنار

خانـوادهگـوشدهیـم،یعنـیایـنواقعیتـیاسـتکـهدر

حـوزهموسـیقیوجـوددارد.

الان در دفتـر موسـیقی سـالانه بـا۱۰، ۱۵هـزار پرونـده شـعر 

مواجـه هسـتیم. یعنـی ۱۰،۱۵هـزار پرونده در دفتر موسـیقی 

ثبت می شـود که ممکن اسـت در اینها تک آهنگ باشـد یا ۷، 

۸ قطعه شعر باشد که قرار است یک آلبوم شود. اولا عموم اینها 

شـعر نیسـت و حتـی قواعـد ترانـه را هـم ندارد یعنی نه شـعر و نه 

ترانه است و الان با موضوعی به نام کلام یا متن مواجه هستیم. 

با خیلی از ترانه سـراهای امروزی و خیلی از خواننده ها که ترانه 

را سـروده اند، گفت وگـو می کنیـم این حـرف را می زنند که واقعا 

شـاعر نیسـتیم و آن چـه عرضـه کردیـم گونـه ای از متـن در یـک 

موسـیقی مصرفـی کوتاه مـدت اسـت کـه ممکـن اسـت مدتـی 

مخاطب داشـته باشـد. استدلال دیگر شـرکت ها یا خواننده ها 

این چیزی اسـت که مخاطب از ما می خواهد و ما سـلیقه نسـل 

جـوان را عرضـه می کنیم. 

همچنیـن دفتـر موسـیقی را به سـختگیری های بی حد و حصر 

متهـم می کننـد. در همین لحظـه روزانه مراجعات قابل توجهی 

از شـرکت ها و ترانه سـراها داریم که چرا دفتر موسـیقی نسـبت 

به متن کارها بیش از قبل سـختگیری می کند. این یک سـوی 

قضیـه اسـت کـه شـرکت ها آثـاری را ارائه می کننـد و آن را منوط 

بـه سـلیقه مخاطـب می کننـد کـه مخاطـب ایـن نـوع از متن را 

می پسـندد و از سـوی دیگر کارشناسان در شورای شعر ناراحت 

از ایـن هسـتند کـه چـرا سـطح آثـاری که ارائه می شـود نـازل به 

جهت کیفی اسـت. 

از طرفـی اهالـی خـود موسـیقی سـنتی کـه سـال ها در کشـور 

بوده انـد و اشعارشـان مبتنی بـر اشـعار شـعرای قدیمی ماسـت 

ناراحت هستند که چرا موسیقی پاپ نازل شده است. بسیاری 

از مـردم ایـن نظـر را دارنـد چیـزی که می خواهیم بشـنویم متن 

فاخرتری باید داشـته باشـد. بین آنچه باید باشـد و آنچه موجود 

اسـت فاصلـه وجـود دارد. تقریبـا از سـال گذشـته تعـدادی از 

کارشناسان به شورای قبلی اضافه شدند و تلفیقی از دوستانی 

کـه پیش تـر در شـورای ترانـه بودند و دوسـتان جوان تـری که به 

شـورای ترانـه اضافـه شـدند، وجـود دارد. یک کار پژوهشـی نیز 

انجـام شـده اسـت. به صـورت رندوم هـزار ترانه سـال ۹۷ و ۹۸ را 

بررسی کردیم و دیدیم چقدر از ترانه سراها با قواعد شعر، وزن و 

قافیه آشـنا بوده و چقدر از اینها مشـکل سـاختاری دارد و چقدر 

از ترانه هـا مسـائل محتوایـی مطرح می کنند. 

حرکت کردن روی مرزی که آنچه به عنوان متن منتشر می شود 

حداقل های لازم را داشته باشد و از طرفی امکان اجرا به صورت 

موسـیقی را داشـته باشـد، سـخت اسـت. الان گروهـی دائمـا 

اعتـراض می کننـد چـرا دفتـر موسـیقی سـختگیری می کنـد و 

گروهی دیگر فکر می کنند باید سـختگیری ها برای متن هایی 

که منتشـر می شـود، بیش از این باشـد. 

واقعیت این است که موسیقی مصرفی ما ادبیات کیفی خوبی 

نـدارد. یک سـری معتقـد هسـتند زبـان محـاوره کـه در همه جا 

توسـعه یافتـه بایـد در ترانـه هـم توسـعه یابـد و ما بـا این مخالف 

نیسـتیم ولی مخالف بـه کار بردن 

الفاظ و واژه هایی که شایسته شعر 

و ترانه و موسیقی نیست، هستیم، 

الفاظی که بخواهد در شـعر، ترانه 

و موسیقی وجود داشته باشد. در 

سـه هفتـه گذشـته جلسـه ای را با 

تعـدادی از شـرکت ها و تعـدادی 

از اعضـای شـورای ترانـه داشـتیم 

تـا بداننـد در شـورای شـعر و ترانـه 

چـه می گـذرد. طبیعـی اسـت 

دوستان گلایه از سختگیری های 

شورا داشتند و شورا هم از عملکرد 

خـود دفـاع می کرد. 

اقـدام بعـدی مـا کارگاهی اسـت که بـه زودی برگـزار می کنیم، 

ترانه سـراهایی کـه بیشـترین تعـداد ترانـه از سـوی آنهـا به دفتر 

موسـیقی می آیـد. بـرای اینکه ملاحظات جامعه به آنها بیشـتر 

بیان شـود و ملاحظاتی که در شـورای ترانه وجود دارد، خطوط 

ایجابـی و سـلبی کـه در ارتباط با متـن ترانه ها وجود دارد، بازگو 

شـود. طبیعـی اسـت کـه همگـی مایل هسـتیم آنچـه به گوش 

مردم می رسـد ایمنی آنها را به جهت روحی دچار آسـیب نکند 

و ایـن متـن را هـر کسـی کـه می شـنود حداقل هـای لازم را بـه 

جهـت ادبیـات و شـعر داشـته باشـد و هـم به جهـت محتوایی، 

محتوای نامناسـبی نداشته باشد. 

در اینجـا در موضـوع آزادی بـا دو مسـاله مواجه هسـتیم. آزادی 

ترانه سـرا، آزادی خواننـده و کسـی کـه می خواهـد اثـر خـود را 

ارائـه کنـد و دیگـری آزادی بزرگ تـری کـه آزادی مردم اسـت که 

قـرار اسـت آن آزادی بـرای مـردم ارمغـان ایمنی بـه جهت روحی 

بیاورد و طبیعی است که در موضوع آزادی، آزادی مردم بزرگ تر 

اسـت. نباید آزادی خواننده و ترانه سـرا در انتشـار آثارشان باعث 

شـود آزادی مـردم در داشـتن ایمنـی روحـی و آنچـه می شـنوند 

محـدود و کوچک شـود. 

لـذا هـم شـورا و هـم دفتـر موسـیقی تـلاش می کننـد تـا جایـی 

کـه ممکـن اسـت به صـورت تدریجـی آنچـه همـه می دانیـم 

آلودگی هـای حـوزه کلامـی اسـت بخشـی بـه دلیـل آشـنایی 

ترانه سـراهای ما با قواعد شـعر و ترانه اسـت و بخشـی به جهت 

مسـائل محتوایـی یـا لغـات و کلامـی کـه ممکـن اسـت در ترانه 

وجـود داشـته باشـد، بـه مـرور کاهـش یابد. 

خودتانبیشترموسیقیسنتیگوشمیدهیدیاپاپ؟

طبیعی است در حوزه شعر گرایش به شعر سنتی دارم و میراث 

فرهنگی کشورم است و در حوزه موسیقی هم گرایش به آن گونه 

موسـیقی دارم، منتهـی ایـن سـلیقه فـردی مـن اسـت. سـلیقه 

فـردی مـن طبیعی اسـت که نمی تواند بسـط یابد. 

فـارغازپسـتوجایگاهـیکـهداریـدوقتـیمیخواهیـد

موسـیقیگـوشدهیـدسـنتیگـوشمیدهیـد؟

بله. 

اسمخوانندهایرامیتوانیدبیانکنید؟

ترجیـح می دهـم اسـم نیـاورم و از ایـن جهت سـنتی اسـم بردم. 

مـن خیلـی متـن محـور هسـتم و آنچه می خواهم بشـنوم حتما 

بایـد بـا متن و محتـوا ارتباط برقـرار  کنم. 

برایشماکلاممهماست؟

بله. 

مشـکلحسـینزمانحلشـدنیاسـتیاخیر؟مشـکل

ازسـویدفتـرموسـیقیاسـتیـاازجاهـایدیگـرجلوی

قطعـهبـرادرجانگرفتهشـدهاسـت؟

مـن اخیـرا بـا ایشـان گفت وگـوی حضـوری داشـتم و فضـای 

خوب و مفاهمه ای بود. سـال گذشـته هم ایشـان اولین اجرای 

صحنه ای خود را داشتند و قبل از اجرا به دفتر موسیقی مراجعه 

کردند. در حین اجرا هم با ایشان در تماس بودم. آنچه خدمت 

ایشـان عرض کردم بیشـتر از این جهت اسـت که طبیعی است 

هنرمنـدان مـا وظیفـه دارند در کنار مردم باشـند و صدای مردم 

باشـند و صـدای مـردم را انتشـار دهند ولی خیلـی مواقع توقع 

از یک قطعه موسـیقی آرام بخشـی و تسـکین اسـت. نه اینکه 

متنی باعث شـود مردم بیشـتر ناراحت و برافروخته شـوند. 

آنچه محل اختلاف بین شورای ترانه و ایشان بود، از این جهت 

اسـت و خارج از فضای ترانه و دفتر موسـیقی نیسـت. یک نگاه 

کارشناسـی بـه متـن اسـت و طبیعـی اسـت مـا وظیفـه داریـم 

کمـک کنیـم آنچـه در فضای عمومی کشـور منتشـر می شـود 

فضـای امیدبخـش باشـد و فضایی باشـد که مـردم را به حرکت 

روبـه جلـو و آینـده کشـور و تلاشـی کـه جوانـان در ایـن کشـور 

می کننـد، سـوق دهـد. بـا ایـن نگاه بیشـتر با ایشـان گفت وگو 

کردیـم و ایـن مبنـای گفت وگوی مـا بود. 

چهمیزانازبودجهموسـیقیدرسـال99تخصیصیافته

است؟

الان کـه بـا هـم گفت وگـو می کنیـم جشـنواره ملـی موسـیقی 

جـوان چهاردهمیـن دوره خـود را تجربـه می کنـد و مرحلـه اول 

داوری تقریبـا روبـه اتمـام اسـت و مرحلـه دوم داوری هـا شـروع 

خواهـد شـد. بعـد از اینکـه نفرات برگزیده مرحله اول مشـخص 

شـوند، امسـال هـم بـا توجـه بـه شـرایط کرونـا احتمـالا مرحله 

دوم را هـم به صـورت غیرحضـوری کار می کنیـم. منتهـا ایـن 

غیرحضوری برگزار شـدن جشـنواره باعث کاهش تعداد داوران 

یا کاهش فرآیندها نخواهد شـد و درنهایت ممکن اسـت مراسم 

اختتامیه را به صورت حضوری نداشـته باشـیم. لذا با بودجه ای 

کـه از سـال گذشـته بخشـی انـدک در دفتـر موسـیقی موجود 

بود، دوسـتان شـروع کردند و امیدوارم در همین روزها بخشـی 

از اولیـن تخصیـص بودجـه موسـیقی در سـال جدیـد برسـد تا 

بتوانیـم جشـنواره موسـیقی جـوان را ادامه دهیم. 

تاالانبرایسال99چیزینرسیدهاست؟ 

می دانـم کـه فرآیندهـای مالـی طـی شـده ولی هنوز چیـزی در 

سـال ۹۹ واریز نشـده اسـت. 

افزایشبودجهزیادنبود.درستاست؟

آنچه به ما ابلاغ شده در همه حوزه ها با توجه به محدودیت های 

درآمدی که کشور در سال جاری دارد، فکر می کنم در بهترین 

وضعیت سقف دریافتی سال گذشته باشد. 

گفت  و  گو

سیدمهدیموسویتبار
  روزنامه نگار


